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ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΑΦΑΙΝΟΜΕΝΑ

Α’ Κλίση Ουσιαστικών
Η α΄ κλίση περιλαμβάνει αρσενικά και θηλυκά που λήγουν σε –a στην ονομαστική του ενικού.
Kλίνονται όπως τα παρακάτω παραδείγματα:

Ενικός Αριθμός Πληθυντικός Αριθμός
Ον. terr-a miseri-a terr-ae miseri-ae
Γεν. terr-ae miseri-ae terr-arum miseri-arum
Δοτ. terr-ae miseri-ae terr-is miseri-is
Αιτ. terr-am miseri-am terr-as miseri-as
Κλιτ. terr-a miseri-a terr-ae miseri-ae
Αφαιρ. terr-ᾱ miseri-ᾱ terr-is miseri-is

Για να ξεχωρίζει η ονομαστική από τη αφαιρετική ενικού των πρωτόκλιτων ουσιαστικών
χρησιμοποιούμε στην αφαιρετική το σημάδι της μακρόχρονης συλλαβής (-).
Τα πρωτόκλιτα ουσιαστικά είναι γένους θηλυκού εκτός από εκείνα που δηλώνουν πρόσωπα
αρσενικά: poetᾱ, Agricola= γεωργός, nauta= ναύτης.

Παρατηρήσεις
1.Στην α΄ κλίση της λατινικής γλώσσας ανήκουν και μερικά – κύρια και προσηγορικά – αρσενικά
σε –as ή –es και θηλυκά σε –e, τα οποία η λατινική έχει πάρει από την ελληνική γλώσσα, και γι΄
αυτό έχουν και καταλήξεις ελληνικές σε μερικές περιπτώσεις ενικού. Ο πληθυντικός (όσων
έχουν πληθυντικό αριθμό) κλίνεται κανονικά. (boreas: βοριάς, epitome: επιτομή, pyrites:
πυρίτης).
2. Μερικά ουσιαστικά από την ελληνική γλώσσα σε –es κλίνονται στη λατινική κατά την γ΄ κλίση,
π.χ. Alcibiades – is, Miltiades – is, Euripides – is, Simonides – is, Aeschines – is, Apelles – is,
Astuages – is κ.τ.λ.
3. Η κατάληξη της γενικής πληθυντικού –arum συγκόπτεται σε –um συνήθως στα ουσιαστικά
amphora (=αμφορεύς) και drachma (=δραχμή), ιδίως όταν βρίσκονται με αριθμητικά.
4. Η δοτική και η αφαιρετική πληθυντικού των θηλυκών ονομάτων dea (=θεά) και filia (=κόρη)
deis – filiis, σχηματίζεται με την κατάληξη –abus όταν πρέπει να γίνει διάκριση από τις όμοιες
αντίστοιχες πτώσεις των δευτεροκλίτων αρσενικών deus (=θεός) και filius (=γιος), δηλαδή deis
et deabus και filiis et filiabus
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